
del congrés, en particular a les sessions:
Algebra and Computer Science (E. Ventura,
de la UPC), Commutative Artinian Algebras
and their Deformations (J. Eĺıas, de la UB),
Commutative Monoids (S. Zarzuela, de la
UB), Contact and Symplectic Topology (E.
Miranda, de la UPC), History and Phi-
losophy of Mathematics (M. Blanco, de
la UPC), Homological and Combinatorial
Commutative Algebra (S. Zarzuela, de la
UB), Holomorphic Dynamics (N. Fagella,
de la UB, i A. Garijo, de la URV), New
Trends in Automata Groups and Semigroups
(E. Ventura, de la UPC) i Vector Bundles
on Projective Varieties (L. Costa, de la UB)
http://aep-math2015.spm.pt/.

• Congrés 7ECM: El setè Congrés Europeu
de Matemàtiques tindrà lloc del 18 al 22
de juliol de 2016 a la Universitat Tècnica
de Berĺın. El congrés cobrirà totes les àrees
de les matemàtiques pures i aplicades. Ja
estan anunciats els conferenciants plenaris i
convidats del congrés. El professor Joaquim
Ortega-Cerdà (UB) està entre els conferen-
ciants convidats. Durant el congrés s’anun-
ciaran els guardonats dels premis EMS per
a matemàtics joves (10), el Felix Klein Prize
en matemàtica aplicada i l’Otto Neugebauer
Prize en història de les matemàtiques. Per
a més informació consulteu l’enllaç http:
//www.7ecm.de/.

• Trobada Conjunta Societat Matemàtica
d’Edinburg-Societat Catalana de Ma-
temàtiques: Del 28 al 30 de maig de
2015 va tenir lloc a l’Institut d’Estudis
Catalans (Barcelona) la trobada matemàtica

de la Societat Matemàtica d’Edimburg i
la Societat Catalana de Matemàtiques. La
trobada es va centrar en àrees de recerca
d’interès per a ambdues societats. Els
conferenciants plenaris van ser: Roberto
Emparan (UB), Istvan Gyongy (Universitat
d’Edimburg), Carles Simó (UB), Enric
Ventura (UPC) i Jim Wright (Universitat
d’Edimburg). També es van dur a terme
sessions temàtiques en anàlisi, teoria
geomètrica de grups, geometria i f́ısica
matemàtica, biologia matemàtica, i anàlisi
estocàstica i topologia. Més detalls a: http:
//emsscm2015.espais.iec.cat/.

• Trobada Conjunta de la Societat Matemàtica
Europea i la Societat Matemàtica Londi-
nenca (EMS-LMS Joint Mathematical We-
ekend): La Societat Matemàtica Londinenca
celebra el seu 15è aniversari coincidint amb
el 25è aniversari de l’EMS els dies 18-20 de
setembre de 2015 a Birmingham. Els confe-
renciants plenaris de la trobada són Noga
Alon, Keith Ball, Béla Bollobás, Timothy
Gowers, Stefanie Petermichl i Aner Shalev.
Destaquem la participació del professor Marc
Noy com a conferenciant a la sessió de com-
binatòria. Trobareu més informació a: http:
//web.mat.bham.ac.uk/emslmsweekend/.

Flaixos d’Europa
• Crida beques Marie Curie: Beques postdoc-

torals individuals (IF), data ĺımit 10.9.2015.
Trobareu més informació a l’enllaç: https:
//ec.europa.eu/research/participants/
portal4/desktop/en/opportunities/
h2020/calls/h2020-msca-if-2015.html.

Eva Miranda
Universitat Politècnica de Catalunya

Reunió de presidents de les societats de matemàtiques filials de l’EMS

Els dies 28 i 29 de març de 2015 va tenir
lloc a Innsbruck, Àustria, la trobada anual de
presidents de les societats de matemàtiques
filials de la Societat Europea de Matemàtiques
(EMS). L’esdeveniment va ser presidit per
Pavel Exner, president de l’EMS i successor de
Marta Sanz-Solé.

El nou president de l’EMS és membre de
l’Acadèmia de Ciències de la República Txeca.
Nat el 1946 a l’antiga Txecoslovàquia, va fer
el grau en F́ısica Teòrica i el doctorat a la
Universitat Charles de Praga. Posteriorment,
l’any 1978, va anar al Joint Institute for Nuclear
Research (JINR) de la Universitat de Dubna, a
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Rússia. Allà va obtenir un doctorat en F́ısica
Matemàtica. L’any 1990 va retornar a Praga
i va liderar el grup de recerca a l’Institut
de F́ısica Nuclear. L’any 2003 va esdevenir
catedràtic a la Universitat Charles i des de 2006
és el director cient́ıfic de l’Institut Doppler de
F́ısica Matemàtica i Matemàtica Aplicada.

No cal dir que Innsbruck és un lloc preciós,
enmig de la natura. És curiós veure força gent al
transport públic (autobusos majoritàriament)
que passa pel bell mig de la ciutat amb vestit
d’esqúı i l’snowboard a les mans, la qual cosa
fa entendre que aquests autobusos et deuen
deixar al peu de les pistes que s’insinuen a
les muntanyes que envolten la ciutat. Tot i
ploure algunes estones, els dies van ser d’allò
més agradables.

En tot cas, però, la reunió va ser molt
(massa?) intensiva. Va començar amb una
petita recepció dissabte al migdia i després hi
va haver una reunió maratoniana de les dues
a les set del vespre, amb un petit descans de
vint minuts al voltant de les cinc. A dos quarts
de vuit va tenir lloc el sopar, que va durar fins
al voltant de mitjanit. A l’endemà a les deu
(eren les nou però hi havia el canvi horari!)
va començar una segona reunió de treball fins
a quarts de dues en què es va clausurar la
reunió. Aterrava a Barcelona al voltant de les
vuit del vespre del diumenge. Tant d’anada com
de tornada vaig volar de Barcelona a Munic i
des d’allà vaig agafar un tren Munic-Innsbruck
que passava per uns paratges preciosos, i amb
puntualitat britànica (o germànica, hauŕıem
de dir).

La part més llarga de les sessions va ser
l’informe del president. Ja us podeu imaginar
que l’agenda de l’EMS és extenśıssima i molt
diversa. Com que era la meva primera reunió,
i no domino tots els programes i activitats de
l’EMS, a vegades, fins i tot, se’m feia dif́ıcil
saber de què es parlava. Es va informar de les
relacions internacionals de l’EMS, les relacions
amb l’ERC (actualment sota la direcció de
Jean-Pierre Bourguignon), l’organització de
congressos, les activitats en l’àrea de päısos
en desenvolupament, les trobades conjuntes
de l’EMS i les societats filials (per exemple el
LMS/EMS Joint Anniversary Mathematical
Weekend), les escoles d’estiu (http://www.
euro-math-soc.eu/form/submit-proposal-
ems-summer-schools-mathematics), l’edito-

rial de l’EMS (EMS Publishing House), i
un llarg etc. En tot cas, serveix per anar
entenent com està organitzada l’EMS i com
és d’important que la nostra Societat estigui al
moll de l’os de tot plegat.

Després d’aquest llargúıssim informe hi va
haver algunes presentacions de les societats. Tot
i que, històricament, en reunions precedents
es feia una petita roda de presentacions de
cadascuna de les societats, en les darreres
reunions ja no s’ha fet. Amb tot, aprofitant que
era la meva primera reunió, vaig fer una petita
presentació de la SCM (l’única que hi va haver
d’aquestes caracteŕıstiques). Vaig presentar els
membres de la nova Junta i vaig explicar
algunes de les nostres activitats.

Les altres presentacions van ser les
següents (la major part, inclosa la de
la nostra delegació, les podeu baixar de
https://numerical-analysis.uibk.ac.at/
ems-report-presentation).

• El congrés AMS-EMS-SPM 2015 (trobada
conjunta de les societats europea, americana
i portuguesa), a Porto. La presentació va
ser a càrrec de Fernando Pestana da Costa.
(Casualment, vaig assistir al congrés de Por-
to. Hi havia una delegació catalana nombro-
sa. Va ser força interessant malgrat que el
seminari en què es feien les xerrades plenàries
era massa lluny del campus universitari, on
es feien les sessions especials).

• El 7è Congrés Europeu de Matemàtiques
(ECM), que tindrà lloc a Berĺın el juliol
de 2016 (recordem com d’important va ser
per a Catalunya la celebració de l’ECM
a Barcelona l’any 2000!). El va presentar
el nou president de la Societat Alemanya
de Matemàtiques, Volker Bach, i va parlar
de diversos temes tècnics com la quantitat
de persones que s’espera que hi participin,
el preu de la inscripció per als diferents
col·lectius, i sobretot del programa cient́ıfic,
que va rebre fortes cŕıtiques ja que no estava,
segons algunes opinions, gaire ben equilibrat.

• La presidenta de la Societat Matemàtica de
Turquia (vull fer notar que la turca era
l’única delegació que hi havia a la reunió
amb una dona com a presidenta. . .) va fer
balanç del primer Congrés Internacional de
Matemàtiques del Caucas i de la segona
edició l’any 2016 (a Turquia).
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• Bohdan Maslowski va presentar un estudi de
com s’avalua la recerca en matemàtiques (i
en ciència) a l’administració de la Repúlica
Txeca. Va posar de manifest les dificultats
en el camp de les matemàtiques, és a dir,
que una avaluació que depengui molt de
la quantitat d’articles i cites perjudica els
matemàtics respecte d’altres ciències. De la
discussió posterior es va posar sobre la taula
que al Regne Unit hi ha una tendència a
canviar els criteris d’avaluació; aix́ı l’inves-
tigador sènior ha de triar cinc articles ( els
investigadors més joves, dos) i l’avaluació
de la recerca es fa només tenint en compte
aquest output.

• Finalment hi va haver la doble presentació de
les (dues) candidatures a la celebració del 8è
ECM. Primer va actuar Antonio Campillo,
president de la Reial Societat Matemàtica
Espanyola, defensant la candidatura de Se-
villa promoguda per l’IMUS (Institut de
Matemàtiques de la Universitat de Sevilla).
En segon lloc ho va fer Tomaz Pisanski,
president de la Societat de Matemàtiques,
F́ısics i Astrònoms d’Eslovènia, defensant la
candidatura de Piran (a la costa Adriàtica).
S’haurà de prendre la decisió el proper juliol
a l’ECM de Berĺın.

Ja diumenge al mat́ı es va parlar molta estona
sobre un tema molt rellevant però que, al
meu entendre, no va tancar-se amb grans
conclusions. Jo vaig tenir la sensació, també,

que tothom estava força cansat. El president es
preguntava què fan les societats filials per pres-
sionar els governs de torn (nacionals o estatals)
per tal que les matemàtiques i els matemàtics
tinguin una millor posició. Tot i la diversitat
d’opinions, podŕıem dir que les intervencions
van oferir dos arguments principals. D’un cos-
tat, els que parlaven des d’una òptica molt
particular, ja que coneixien personalment algun
poĺıtic rellevant (alguns cops perquè el poĺıtic
de torn era un matemàtic que treballava en
departaments d’educació o recerca del govern
del páıs), explicaven com aquesta proximitat
personal els havia facilitat (o no) la qüestió
de fer arribar les seves demandes. D’un altre
costat, també es va argumentar l’interès per
part dels governs per la recerca aplicada en
detriment de la recerca bàsica. Aquest punt
va ser força debatut amb opinions per a tots
els gustos. Alguns representants (inclosa, i de
forma especial, la representant de la UE) van
defensar l’acostament de les matemàtiques a
problemes reals, però d’altres es van mostrar
escèptics i poc convençuts que aquest acosta-
ment sigui bo per a les matemàtiques.

Jo vaig intervenir cap al final dient que un
problema com a mı́nim tan important com la
capacitat d’influir en els governs és la millora
del binomi matemàtiques i mitjans de comu-
nicació. Potser, vaig argumentar, millorar per
aqúı pot tenir efectes positius en la valoració
poĺıtica de la nostra activitat.

Xavier Jarque
Universitat de Barcelona

In memoriam

Evarist Giné Masdéu 1944–2015
Una semblança matemàtica

Evarist Giné (Falset, 31 de juliol de 1944,
Hartford, Connecticut, 13 de març de 2015) va
ser un matemàtic de gran talent amb un ampli
reconeixement internacional. Dissortadament,
la seva mort sobtada a causa de les compli-
cacions d’un problema circulatori va estroncar
una vida i una carrera professional molt actives
que encara podien haver donat molts fruits. En

aquesta nota farem una breu semblança de la
seva trajectòria professional.

De Barcelona a Veneçuela
Evarist Giné va estudiar la llicenciatura de
Matemàtiques a la Universitat de Barcelona
durant els cursos 1961-1962 a 1965-1966.
Acabada la carrera, gràcies als contactes que
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